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Regionsudvalgsmødet (via Teams) 
Torsdag d. 15. april kl. 19. til 21 
 
Tilstede: Arne Kristensen, Bjarne Nielsen, Hans Hansen, John Knudsen, Jørgen E. Petersen, Leif Heiner, Lone 
Aalekjær, Poul Petersen, Holger Christensen og Aksel Leck Larsen (ref.) 
Friluftsrådet betegnes FR. 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
Godkendt. 
 

2. Nyt fra kredsene 
a. Nordvestsj.: 

Ny 45 ha indhegnet skov ved Holbæk indrettes som dyrepark. Kredsen sidder med i 
temagruppen. 
Kredsen er blevet kontaktet vedr. nyt boligfelt ved Springstrupvej på 5 ha op til 6 etager i i 
et villakvarter. Kontaktgr. ønsker FR´s støtte, men kredsen har vurderet at sagen ligger 
uden for FR´s sagsområde. 
 
 Eva er tilknyttet naturhuset ved Skillingsted, nu indrettet med vand og multtoilet.   

b. Roskilde: 
Har ikke holdt møde siden sidste reg.møde. Lone har deltaget i et møde vedr. hegning i 
Valborup-skovene, der sker dog ikke så meget. Man afventer udviklingen. Mange 
besøgende i skoven, derfor skal dyrehold i naturen og adgangsløsninger være i orden. 
Den generelle hegning af naturområder er nu blevet en dyreværnssag. De 15 
naturnationalparker får en hård start, da de udsatte dyr ikke skal tilses så ofte. Man vil pleje 
naturparken reaktivt, så dyrene skal passe sig selv. I Solrød har man sat små ponyer ud, 
som dog tilses hver dag.  
I den indhegnede skovpart af Bøtøplantage, vil man have, at dyrene skal passe sig selv. På 
Feddet fungerer det fint. Ved Kongskilde er udsat køer af skotsk højlandskvæg - ingen tyre. 

c. Sydvestsj.:  
Har afholdt to møder var virtuelt, arbejder med lokale adgangssager, stien ved Susåen er 
færdig, men ikke officielt åbnet. Adgangen ned til broen er ikke for folk med rollator, 
terræn meget kuperet og med tunge låger. Inter nyt om naturpark Dobbeltkysten mellem 
Bisserup og Skælskør 

d. Storstrøm:  
Har holdt to virtuelle møder, følger mindre lokale sager og drøfter årsmøder. Det er ikke 
optimalt med virtuelle møder. 

e. Østsjælland.:  
Har holdt to virtuelle møder, men problematisk da to medlemmer ikke kan gå på. Ved 
Camp Adventure (med Skovtårnet) har kredsen bedt om at få myndighedsvurderet 
billettering for adgang til boardwalk. Overvejer at indbringe lokalplanen for Klagenævnet. 
Aksel og Winni har været i P4 Sjælland og TV Øst om høringssvaret. Winni deltog da sagen 
både er principiel og politisk. Tak til Winni for den store hjælp!  
Naturpark Ringsted – her er et §17 stk.4 udvalg sammensætning uden organisationer og 
dermed også FR. Kredsens er bekymring for den manglende deltagelse fra FR´s side. 
Byrådet har nu vedtaget af FR deltager som gæst.  
Gisselfeld er en stiftelse og dermed bør der være offentlig adgang efter samme regler som 
ved statsskove. De kører en meget lav profil om dette, og skilter for adgang som privatskov.  
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→ FR bør afklare adgangsregelsæt for stiftelser.  
Kystprojekt fra Stevns til Køge, vi er nu inviteret med i rådet efter politisk pres.  Emnet er 
kystnær turisme og overnatning i naturen. John vil snakke med Bjarne om emnet i kreds 
Storstrøm. 

 

3. Afvikling af årsmøder – fysisk eller digitalt 
Nordvest: ser tiden an til der kan samles flere personer. Vil ikke holde et digitalt møde, men uden 
for. Ingen dato på årsmøde. 
Roskilde: Ingen dato. Afventer muligheder for afholdelse. 
Sydvestsj.: Årsmøde d. 26 april er aflyst, afholdes inden 31.06. 
Østsj.: Årsmøde 27. april aflyst og flyttet til d. 22. juni, skal afholdes fysisk og gerne uden for. 
Storstrøm: Forventes afholdt d. 17. juni ved en bålhytte kombineret med sommermøde. Skal 
afholdes med fysisk fremmøde, da man vil se ny medlemmer. 
 

4. Adgangsløsninger og ulovlig skiltning til naturområder 
- Aksel har opfordret FR til at indsamle gode erfaringer for forskellige brugergrupper med 
adgangsløsninger til indhegnede naturområder. Man bør indrette mulighed for flugtvej, hvis de 
indhegnede dyr kan virke truende. I Bøtø naturindhegning fodrer turister hestene, men det er et 
større problem med kvæg, da en ko med kalv kan finde på at angribe en gæst med hund.  
Ved Kongskilde går både kvæg og vildt sammen, fordelen er, at de to typer dyr spiser forskellig 
vegetation.  
- Jørgen henledet opmærksomheden på at begrebet ”adgang”, der betyder adgang for gående i.flg. 
lov fra 1737. (Gad vide om den stadig holder og om Anker Madsen er enig?) 
- Ulovlig hindring og skiltning, nyt projekt i FR. REKU beder om erfaringer/oplevelser, så emnet kan 
taget op på næste REKU-møde.  
 

5. Den lokale indsats frem mod kommunalvalget 
→ Ønske om en guideline til det lokale arbejde med at synlige FR i kommunen og det lokale 
politiske liv. 
 

6. Råstofplaner 
Er vedtaget i samtlige regioner. Danske regioner har indstillet, at tømte grusgrave skal ændres til 
natur. 64% af tidligere gravearealer bliver ført tilbage til naturområder, men de er for det meste 
private arealer og dermed ingen adgang. Man vil lave en landsdækkende råstofplan, og en 
fordobling af råstofafgiften. Der er nedsat en taskforcegr., der skal undersøge muligheden for at 
afgiften kommer tilbage til den lokale reetablering.  
Faxe kommune har valgt at lægge gl. grusgrave ud til aktivitetsområde.  
→ Kan FR både centralt, i region og lokalt acceptere, at København henter grus ud omkring på 
Sjælland til byggeri og havneudvidelse. Problemet er, at råstofferne slipper op og dermed også 
mulighed for mere lokal anvendelse. Vi er nødt til at se på vores samlede råstofmængde og vurdere 
hvor råstofferne kommer fra og en reetablering til naturområder eller dyrkningsarealer.  
→ Der er usikkerhed overfor, hvilken rolle FR har i denne sammenhæng. Hvis FR lokalt deltager i 
råstofgrupper, må det være meningen, af FR markerer holdninger til udnyttelse og reetablering. 
 

7. Næste møde d. 16. juni 
Aksel har inviteret Winni, der gerne deltager, men datoen er ikke endelig aftalt med Winni. Aksel 
kontakter Winni om en endelig dato. 



   
Region Sjælland 

 Side 3 
 

→ Winni kunne på regionsmødet fortælle noget om, hvordan kommunen ser på FR. Det kunne 
være meget interessant set i forhold til at klargøre indsatsen frem mod kommunevalget.  
 

8. Evt. 
Intet – tak for et godt møde! Så lykkedes det trods lidt begyndervanskeligheder. 


